Summary

The Formation, Consolidation and Operations of a Neo-authoritarian Regime in Belarus in 1994 to 2010

Despite the ongoing processes of globalisation and informatisation, there are still many non-democratic states in the contemporary world. Belarus is one such authoritarian country, exceptional in that this republic is a European country directly neighbouring on the European Union. It is for this reason that Belarus is often referred to as a 'black hole' or 'the last dictatorship' in Europe. However, notwithstanding the fact that a non-democratic regime has held sway over the republic for the last twenty years, describing her as 'a European puzzle' would be more to the point.

Numerous attempts to explain the transformations occurring in that country have been undertaken in recent years. The Belarusian political system is rather specific, which has provided fertile ground for the emergence of various concepts and descriptions, both scientific and somewhat exotic. Nevertheless, the Republic of Belarus and the political regime therein continues to attract the attention of researchers.

This book is a result of a systematic and extensive analysis of the process of the formation and genesis of the non-democratic regime in Belarus, which differs in many respects from classical autocratic regimes, including those which exist today in the post-Soviet area. Taking into account the domestic and external circumstances of the forming of this regime and the manner in which authority is organised and exercised, it is described in the book as a (new) neo-authoritarian political regime.

The book provides a comparative analysis of various non-democratic systems and singles out disparate features of the neo-authoritarian regime 350 Summary

which has emerged in Belarus, which, in itself, is very important to the comprehension of the Belarusian political phenomenon. Besides this, it describes the historical and cultural processes which prepared the ground for authoritarianism. The civilisational catastrophe and drastic political earthquakes which Belarus and her nation underwent not only made it possible for non-democratic rule to emerge, but also have created conditions favourable to its growth and persistence.

While it is Mr Alexander Lukashenka who is at the "heart" of the political regime in Belarus, his exercising of authority would have been impossible without an institutional framework and an extensive state apparatus, as well as a specific organisation of the political space and economic system. Thus the author has not devoted overmuch attention to the person of Mr Lukashenka, focusing instead on the institutional analysis of the political regime, the manners in which democratic mechanisms are applied to its internal stabilisation and the techniques used to mobilise society and isolate the opposition. One of the instruments which has served to restrict society's autonomy and politicise it is the *ideology of the Belarusian state*. It would seem that inculcating state ideology would be impossible in the era of the Internet and advanced information technologies; nevertheless, as the book evidences, it is a component of political reality in Belarus.

Comprehending the past and the present makes it possible for us to gain an insight into the future. The book provides us with an opportunity not only to understand the nature and the essence of the Belarusian neo-authoritarian regime, but also attempts to answer questions regarding the direction which the fortunes of Belarusian society might take in the future.

Содержание

Возникновение, консолидация и функционирование неоавторитарного режима в Беларуси в 1994—2010 гг.

Несмотря на процессы глобализации и информатизации, в современном мире продолжает существовать и даже процветать значительное число стран с недемократическими режимами. Республика Беларусь является одним из таких государств, хотя ее отличительной чертой является то, что она географически является европейской страной и непосредственно граничит с Евросоюзом. Именно поэтому Беларусь часто называют «чёрной дырой» или «последней диктатурой» Европы. Однако несмотря на тот факт, что в республике более 20 лет функционирует недемократический режим, было бы правильно говорить о Беларуси как о загадке Европы.

В течение последних лет делались многочисленные попытки разгадать эту загадку и дать объяснение политическим явлениям и процессам, имевшим место в Беларуси. Специфический политический строй, сформировавшийся в стране, содействовал появлению различных его дефиниций и характеристик и не только научных, а также довольно экзотических, и он по-прежнему продолжает притягивать внимание исследователей.

Ничешная книга — это результат системного и обширного анализа процесса становления и эволюции недемократического строя в Беларуси, который по многим своим параметрам отличается от классических авторитарных систем, а также от тех режимов, которые существуют сейчас на постсоветском пространстве. Принимая во внимание внутренние и внешние условия формирования этого строя,

348 Содержание

способ организации и функционирования власти в книге он получил определение – неоавторитарный (новый) политический режим.

Кроме сравнительного анализа различных недемократических систем и выделения отличительных черт неоавторитарного режима, который возник в Беларуси (что крайне важно для понимания белорусского политического феномена), в книге также описаны историко-культурные процессы, подготовившие почву для авторитаризма. Цивилизационная катастрофа, огромные политические потрясения, которые пережила страна и ее народ, сделали возможным не только появление недемокраитческого правления, но и создали условия для его развития и сохранения на долгий период.

Хотя "сердцем" политического режима в Беларуси является президент Александр Лукашенко, власть его была бы невозможна без развитого институционного каркаса, общирного государственного аппарата и специфической организации политического пространства, а также экономической системы. Поэтому автор концентрирует свое внимания не на личности Лукашенко, а на институциональном анализе политического режима, способах использования демократических механизмов для его внутренней стабилизации, техникам мобилизации общества и изоляции оппозиции. Одним из инструментов, который активно применялся для сужения автономии общества, являлась идеология белорусского государства. Казалось бы в эпоху интернета и информационных технологий насаждение государственной доктрины невозможно, однако, как показывает книга, в Беларуси это — элемент политической реальности.

Понимание прошлого и настоящего дает нам возможность заглянуть в будущее. Эта книга помогает не только понять природу и сущность белорусского неоавторитарного режима, объясняет причины его долголетия, но и несет в себе ответ, в каком направлении могут разворачиваться политические процессы в Беларуси в будущем.